
Jegyzőkönyv
A Szociális és Egészségügyi Bizottság 

2023.február 17-i rendkívüli nyílt üléséről

Az ülés helye: Budaörsi Polgármesteri Hivatala II. emelet nagyterem (2040 Budaörs,
Szabadság út 134.)

Jelen voltak: Dr. Ritter Gergely elnök, Dr. Lévai István külsős bizottsági tag, Szabó
Sándorné, Hoyos Sándorné külsős bizottsági tag, Erdős Károlyné irodavezető

Igazoltan  távol: Hauser  Péter  képviselő.  Löfler  Dávid  képviselő  Laczik  Zoltán
képviselő, 
Skypon vett  részt  az  ülésen: dr.  Molnár  Bernadett  aljegyző,  Kövesdi  Gabriella
szociális  irodavezető,  Lőrincz  Mihály  Műszaki  Ügyosztályvezető,  Vágó  Csaba
kabinetvezető, 

Jegyzőkönyvvezető  : P.Berecz Anita

Dr. Ritter Gergely elnök: Köszöntötte az ülésen megjelenteket. Megállapította, hogy
a  Bizottság  7  tagjából 4  fő  jelen  van,  az  ülés  határozatképes,  azt  0800 órakor
megnyitotta. 

Kérte a jelenlévő tagokat, hogy válasszanak jegyzőkönyv-hitelesítőt. Dr. Lévai István
külsős bizottsági tag javasolták jegyzőkönyv-hitelesítőnek. A Bizottság  4 egyhangú
igen szavazattal úgy döntött, hogy Dr. Lévai István külsős bizottsági tagot választja
meg  a  jegyzőkönyv  hitelesítőjének.  Az  elnök  ismertette  a  meghívó  szerinti
napirendet,  tájékoztatta  a  bizottságot,  hogy  módosító  javaslat  érkezett  az  első
napirendhez. A bizottság a napirendet  4 igen szavazattal  elfogadta a zárt  üléssel
együtt.

5/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat
Napirend és jegyzőkönyv aláíró megválasztása

A. Jegyzőkönyv aláíró megválasztása
Budaörs Város Önkormányzat Szociális és Egészségügyi Bizottsága úgy dönt, hogy
Dr. Lévai István külsős bizottsági tagot választja meg a jegyzőkönyv bizottsági tag
hitelesítőjének. 

B. Napirend

1.) Budaörs Város Önkormányzat 2023. évi Költségvetési Rendelete

2.)  Javaslat  a  gyermekek  napközbeni  ellátása  keretében  biztosított
gyermekétkeztetés,  valamint  a  gyermekintézményekben  biztosított  egyéb



étkeztetés intézményi (nettó) térítési díjáról szóló 13/2011. (III. 28.) önkormányzati
rendelet módosítására

3.) Javaslat a pénzbeli és természetben nyújtott szociális ellátásokról szóló 53/2013.
(XII.21.) önkormányzati rendelet módosítására

4.) Javaslat szociális tűzifa biztosítására

II. Bizottsági hatáskör: 

5.) Méltányossági települési támogatás iránti kérelem elbírálása – ZÁRT ülés

Napirend előtti hozzászólás: nem volt.

Napirendek tárgyalása:

1.) Budaörs Város Önkormányzat 2023. évi Költségvetési Rendelete

Barta Gáborné irodavezető: Ismerteti az előterjesztést.

Vágó Csaba Kabinetvezető: Szerencsére évente egyszer tárgyalnak költségvetést,
hisz nem volt  még olyan rendkívüli  helyzet,  olyan gazdasági baj,  ami miatt  olyan
rendkívüli ülést kellett volna összehívni, ahol a költségvetés rendkívüli módosításáról,
vagy egy válságköltségvetés megalkotásáról lett volna szó. A költségvetési javaslat
megalkotásakor a kiinduló pont mindig a tavalyi évi elfogadott költségvetés, ahhoz
képest  viszonyítanak,  hogy  valahol  több  kell,  vagy  valahol  túltervezték,  s
tulajdonképpen  egy  komparatív  módon  lehet  megközelíteni.  Mi  az,  ami  az  idei
költségvetés kereteit, megkerülhetetlen szempontjait övezte? Az egyik az az, hogy az
évente  emelkedő  szolidaritási  hozzájárulásként  elnevezett  lényegében  adóként
viselkedő Állam általi elvonás az miután az adóerőképesség a számítási mód alapja,
éppen ezért, miután a helyi gazdaság eléggé pörög, ez mindig magasabb összeget
jelent. A november-december folyamán a többé-kevésbé már kalkulálható, de nem
pontos  paramétereket  is  figyelembe  véve  év  vége  felé  ott  tartottak,  hogy
nagyságrendileg  4-4,2  milliárd  forint  lenne  az,  ami  a  szolidaritási  hozzájárulás
összegét jelenti.  Ez ugye, miután a költségvetés több ízben megváltozott  néhány
esetben kormányrendelet által, éppen ezért nekik is mindig követniük kellett azokat a
számokat meg elvárásokat, amik abban meg vannak fogalmazva és ilyen módon a
mostani  tudományuk  szerint  3,8-4  milliárd  közötti  összegként  számíthatnak  a
szolidaritási hozzájárulásra, mint egy mínuszos tételre a költségvetésükben. A másik
ilyen  pont,  ami  szintén  nem  volt  kalkulálható  és  erre  is  készülniük  kellett  a
költségvetésben,  az az, hogy a tavalyi  éveben februárban amikor a költségvetési
javaslatot  összeállították,  akkor  az  az  energiakrízis  már  látszott,  hogy  megy,  de
igazából a pontos számok nem látszottak, viszont olyan drámai mértékű változás volt
az előző év folyamán, hogy valamilyen számítást kellett végezniük arra, hogy mi a
legrosszabb verzió ebben az évben, ha az energiaárak nagyon kilőnek és erre is
figyelniük kellett, ez egy másik olyan korlátja a költségvetésnek, ami az egyéb módon
felhasználható  összegeknek  a  sorsát  meghatározta.  amikor  tavaly  elkezdtek
számolni,  az  az  augusztus-szeptemberi  számokat  jelentette,  akkor  a  legrosszabb
verzióra úgy kalkuláltak,  hogy ez kb.  kétmilliárdos többletet  jelenthet  a tavalyi  évi
költségvetéshez képest az energiaárak növekedéséből adódó helyzet. Igazából csak



ennek a naptári évnek a végén fogják megtudni, hogy mi lesz ezekkel az árakkal, ez
egyenlőre, miután a tőzsdei árak is mindig változnak, erre viszonylag nehéz pontos
számot mondani. Kicsit nagyvonalúan számolva ugyan, de egy olyan hatmilliárdos
összeggel számolhatnak, amivel nem számolhatnak, igazából csak egy költségvetési
tételként,  ami  gyakorlatilag  a  saját  bevételüknek  azt  a  részét,  amit  a  város
fejlesztésére fordíthatnának, azt nem tudják erre fordítani. Ezzel együtt is a nagyon-
nagy mértékű infláció hatására azért nominálisan a költségvetés bevételi része az
mutat növekedést, ami aztán majd kérdés, ha ezt nominális növekedésnek nevezik,
akkor  a  reálértékű  növekedés  az  növekedés-e  vagy  stagnálás,  vagy  éppen
csökkenés,  ez  majd  akkor  derül  ki,  amikor  az  idei  évi  költségvetésnek  a
felhasználható összegeit  megpróbálják városfejlesztési  célokra elkölteni  és reméli,
hogy nem azzal fognak szembesülni, hogy az árak annyira elszállnak, hogy mindaz,
amit erre terveztek, az nem lesz elégséges azokhoz a célokhoz, amit egyébként a
költségvetésben javasolnak. Az is látszik, hogy nagyon-nagy mértékű infláció van,
ami nem csak azt jelenti, hogy a beruházásaik mértéke nagy mértékben változhat,
hanem minden egyes ember, aki Budaörsön él, és naponta-hetente megy vásárolni,
hogy legyen mit  enni  otthon,  jóval  többet  kell  a  kasszánál  otthagyni  ugyanarra a
fogyasztói kosárra, mint pár hónappal ezelőtt és ezt a drámai mértékű rosszabbodást
valamilyen módon ellensúlyozni szeretnék és ez érinti a szociális és egészségügyi
ágazatot is, éppen ezért azt határozták el, megpróbálják valamennyire megpróbálják
ellensúlyozni  ezt  a  típusú  életszínvonal  romlást,  ezért  15%-os  általános  nettó
jövedelemfejlesztést  terveztek  a  budaörsi  alkalmazottak  számára,  akik  valamilyen
módon az önkormányzat nevében vagy javára végeznek tevékenységet. Ez benne
van  a  költségvetésben,  egyébként  a  szociális  és  egészségügyi  területek
finanszírozása  hasonlatos  a  tavalyihoz,  úgy  tűnik,  hogy  a  forrásaik  ezekre  a
feladatokra elégségesek voltak. Ami nem kalkulálható, hogy mi lesz a védőnőkkel
június 30-a után, ezzel kapcsolatban van a bizottság előtt egy módosító indítvány,
sajnos ő nem vett időben észre valamit, ezért elnézést kér. A másik súlyos helyzet az
egészségügyi  reform,  mert  az  látják,  hogy első  körben  az  ügyeleti  ellátás,  most
egyenlőre  a  debreceni  modellből  kiindulva  lesz  majd  jellemző  az  ország  minden
területén, ami például annyit jelent,  hogy a doktor úr a körzeti,  vagy családorvosi
feladatai mellett párhuzamosan az ügyeleti ellátást is biztosítja, ha éppen az merülne
fel, nem ebben az évben, de a következő évben január 1-től. Ami meg este, vagy
éjszaka  van,  hogy mondjuk  22  óra  után  tudjon  aludni,  azt  meg  az  OMSZ fogja
szervezni, amely szerinte a szétesés szélén van, de majd meglátják, hogyan lesz
mindez. Ezen kívül a korábbi reformjavaslatok alapján az is látszik, hogy a járóbeteg
szakellátás  rendszere  is  meg  fog  változni  és  megyei,  kerületi  fennhatóságú
irányítóközpontokhoz lesz rendelve, de hogy ez pontosan hogyan fog kinézni, még
viszonylag nehéz átlátni. Az, hogy az egészségügyben reformok kellenek, szerinte
több évtizede tudott, többen neki is futottak, nem is nagyon sikerült jól kijönni belőle.
Mikor a társadalombiztosítási önkormányzatokat megszüntették, akkor meg végképp
padló  lett  ebből  a  dologból.  Nem  hiszi  el  azt,  hogy többlet  forrás  nélkül  ezt  az
egészségügyi  rendszert  különböző  szerkezeti  átalakításokkal  jobbá  lehet  tenni.
Esetleg az lehet még a távlati elképzelés, hogy ahol jobb az egészségügyi ellátás,
azt  is  vigyék  arra  a  szintre,  ahol  nem  annyira  jó,  ez  gyakorlatilag  az  iskolák
államosításánál már egyszer ki lett próbálva, mindenki látja, hogy milyen eredményei
vannak mindennek. Amíg van rá lehetőségük, s amíg jogszabály, törvény ezt nem
zárja  ki,  a  helyi  egészégügyi  ellátást  akár  önkormányzati  forrásból  is,  de  olyan
szinten  tartják,  hogy  mindenki  számára  legalább  elégséges,  minimális  mértékű
szolgáltatást  tudjanak  biztosítani.  Ennek  itt  van  részben  a  bizottság  szakmai



érdeklődésébe  tartozó  vonatkozása,  részben  meg  a  költségvetés  kapcsán  egy
egyenlőre  nem  látható,  nem  kalkulálható,  de  valószínűleg  kiadásokkal  járó
következménye is, ezért hozta ezt ide, a védőnők esete jó példa erre, de ezzel le
lehet fedni az egész egészségügyet, nem  tudják, hogy mennyiből lehet kipótolni, s
ha  azok,  amik  a  reform  csomagban  szerepeltek  tavaly  novemberben,  ha  azok
jogszabályi  formában  is  megjelennek,  az  annyit  fog  jelenteni,  hogy  az
önkormányzatoknak sem és senki másnak az Államon kívül  nem lesz lehetősége
többletfinanszírozással egy jobb szolgáltatást biztosítani helyben, mert nem biztosít
lehetőséget  senki  számára,  hogy  többletforrásokat  tegyen  bele  a  korábbi
önkormányzati  hatáskörben  felmerülő  egészségügyi  ellátásba,  tehát  ez  egy kicsit
drámainak tűnik. Az iskolák esetében is megpróbáltak valamilyen kiegyenlítő anyagi
juttatást biztosítani, hátha az egészségügyben is lesz ilyen, de ez nem lesz olcsó.
Utolsó gondolata, hogy elsősorban az élelmiszer árakra vonatkozó inflációs jelzés
44-46%-os számokat mutat.       

Dr.  Ritter  Gergely  elnök:  Felteszi  szavazásra  a  módosító  indítvány  határozati
javaslatát, melyet a bizottság 4 egyhangú igen szavazattal elfogadott. 

6/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat
Módosító javaslat Budaörs Város Önkormányzat 2023. évi költségvetéséhez

Budaörs Város Önkormányzata Képviselő-testületének  Szociális- és Egészségügyi
Bizottsága javasolja a Képviselő-testületnek, hogy  a Budaörs Város Önkormányzat
2023. évi költségvetéséről szóló rendelet-tervezethez benyújtott javaslatot fogadja el
az alábbiak szerint:

1. Budaörs  Város  Önkormányzatának  Szociális-  és  Egészségügyi  Bizottsága
javasolja a Képviselő-testületnek, hogy Budaörsi Védőnők részére a védőnők
garantált illetményének 15%-ában budaörsi egészségügyi pótlékot állapít meg
2023.  március  01.  és  2023.  június 30.  napja  közötti  időszakban.  Garantált
illetmény tekintetében a 2023. január 1-jén érvényes, az egyes egészségügyi
dolgozók  és  egészségügyben  dolgozók  illetmény  vagy  bérnövelésének,
valanint ahhoz kapcsolódó támogatás igénybevételének részletes szabályairól
szóló  256/2013.  (VII.5.)  Korm.  rendelet  7.sz.mellékletében foglaltak  szerinti
illetményt kell figyelembe venni.

2. Budaörs  Város  Önkormányzat  2023.  évi  költségvetési  rendelet-tervezet  4.
melléklet 1. Védőnői Szolgálat 1.1. Foglalkoztatottak juttatásai sor nő 4 708 e
Ft-tal és a 4. melléklet 1. Védőnői Szolgálat 2.1. Szociális hozzájárulási adó
sor nő 612 e Ft-tal , ezzel egyidejűleg a 3. melléklet I.5.5 Általános tartalék.
sora csökkent 5 320 e Ft-tal. 

Dr. Ritter Gergely elnök: Felteszi szavazásra a módosítósítással együtt a határozati
javaslatot, melyet a bizottság 4 igen szavazattal elfogadott. 

7/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat
Budaörs Város Önkormányzat 2023. évi Költségvetési Rendelete



Budaörs  Város  Önkormányzat  Képviselő-testület  Szociális-  és  Egészségügyi
Bizottsága javasolja a Képviselő-testületnek a  6/2023.  (II.17.)  SZEB sz. határozat
szerinti módosítással együtt, az előterjesztés 1. sz. melléklete szerint Budaörs Város
Önkormányzat 2023. évi költségvetésről szóló rendelet megalkotását.

2.)  Javaslat  a  gyermekek  napközbeni  ellátása  keretében  biztosított
gyermekétkeztetés,  valamint  a  gyermekintézményekben  biztosított  egyéb
étkeztetés  intézményi  (nettó)  térítési  díjáról  szóló  13/2011.  (III.  28.)
önkormányzati rendelet módosítására

Lőrincz Mihály Ügyosztályvezető: Ismerteti az előterjesztést.

Dr.  Ritter  Gergely  elnök:  Felteszi  szavazásra  a  határozati  javaslatot,  melyet  a
bizottság 4 egyhangú igen szavazattal elfogadott. 

8/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat

Javaslat  a  gyermekek  napközbeni  ellátása  keretében  biztosított
gyermekétkeztetés,  valamint  a  gyermekintézményekben  biztosított  egyéb
étkeztetés  intézményi  (nettó)  térítési  díjáról  szóló  13/2011.  (III.  28.)
önkormányzati rendelet módosítására

Budaörs  Város  Önkormányzat  Képviselő-testületének  Szociális  és  Egészségügyi
Bizottsága:

1. javasolja a Képviselő-testületnek, hogy hatalmazza fel a polgármestert, hogy
az általános tartalék terhére biztosítsa a többletkiadásokhoz szükséges forrást
az önkormányzat és gyermekétkeztetéssel érintett önkormányzati fenntartású
intézmények költségvetésébe.

2. elfogadásra  javasolja a  Képviselő-testületnek  az  előterjesztés  melléklete
szerinti,  a  gyermekek  napközbeni  ellátása  keretében  biztosított
gyermekétkeztetés,  valamint  a  gyermekintézményekben  biztosított  egyéb
étkeztetés  intézményi  (nettó)  térítési  díjáról  szóló  13/2011.  (III.28.)
önkormányzati rendelet módosítását. 

3.)  Javaslat  a  pénzbeli  és  természetben nyújtott  szociális  ellátásokról  szóló
53/2013. (XII.21.) önkormányzati rendelet módosítására

Kövesdi  Gabriella  irodavezető:  Törvényi  változás miatt  van szükség a  rendelet
módosítására és az öregségi nyugdíjminimum helyett bevezették a szociális vetítési
alap fogalmát, az összeg sajnos nem változott, maradt 28.500 forint, nem tudják a
miértjét,  de  át  kell  vezessék  a  rendeletükbe.  Néhány  támogatás  esetében  a
jogosultsági jövedelemhatár emelésére tesznek javaslatot.  A krízistámogatásnál,  a



temetésnél, a méltányossági települési támogatásnál, a gyermekétkeztetési térítési
díj kedvezménynél és az idősek kedvezményes üdülése esetében, mégpedig azért,
hogy a nyugdíjemelésnél a rászorulók ne essenek ki ezekből az ellátásokból.

Dr.  Ritter  Gergely  elnök:  Felteszi  szavazásra  a  határozati  javaslatot,  melyet  a
bizottság 4 egyhangú igen szavazattal elfogadott. 

9/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat

Javaslat  a  pénzbeli  és  természetben  nyújtott  szociális  ellátásokról  szóló
53/2013. (XII.21.) önkormányzati rendelet módosítására

Budaörs  Város  Önkormányzat  Képviselő-testületének  Szociális  és  Egészségügyi
Bizottsága javasolja a Képviselő-testület részére a pénzbeli és természetben nyújtott
szociális ellátásokról szóló 53/2013. (XII.21.) önkormányzati rendelet módosításának
megalkotását a melléklet szerint.

4.) Javaslat szociális tűzifa biztosítására

Kövesdi Gabriella irodavezető: Nem kis erőfeszítéssel, de sikerült tűzifát szerezni
a Pilisi  Parkerdőtől  többszöri  tárgyalás útján.  Nem feldolgozva és nem leszállítva
adták a fát, ezért azt a vállalkozót szeretnék megbízni, aki korábban is végezte ezt. 

Dr.  Ritter  Gergely  elnök:  Felteszi  szavazásra  a  határozati  javaslatot,  melyet  a
bizottság 4 egyhangú igen szavazattal elfogadott. 

10/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat

Javaslat szociális tűzifa biztosítására

I. Budaörs  Város  Önkormányzat  Képviselő-testületének  Szociális  és
Egészségügyi  Bizottsága  javasolja  a  Képviselő-testületnek,  hogy  2023.  évben  a
pénzbeli  és  természetben  nyújtott  szociális  ellátásokról  szóló  53/2013.  (XII.  21.)
önkormányzati rendelet 16. § (1) bekezdés b) pontja, a 17. § (1) bekezdés illetve a
23. § alapján települési támogatásban részesült,  szociálisan rászoruló budaörsi
lakcímmel  rendelkező  személyek  és  családok  részére,  2023.  I.  félévében,
természetbeni támogatásként 1 erdei m3 téli tűzifát biztosítson. 

II. Budaörs  Város  Önkormányzat  Képviselő-testületének  Szociális  és
Egészségügyi  Bizottsága  javasolja  a  Képviselő-testületnek,  hogy  2023.  évben  a
pénzbeli  és  természetben  nyújtott  szociális  ellátásokról  szóló  53/2013.  (XII.  21.)
önkormányzati rendelet 16. § (1) bekezdés b) pontja, a 17. § (1) bekezdés illetve a
23. § alapján települési támogatásban részesült,  szociálisan rászoruló budaörsi
lakcímmel  rendelkező  személyek  és  családok  részére  természetbeni
támogatásként  biztosított  téli  tűzifa  feldolgozására  és  kiszállítására  az



Önkormányzat külön szerződést kössön a vállalkozóval a II. melléklet szerinti
ajánlatban foglaltak alapján.

A bizottság a további napirendet zárt ülés keretében tárgyaltra. A zárt ülésen
hozott határozat száma:

11/2023. (II.17.) SZEB sz. határozat  

k.m.f.

Dr. Lévai István Dr. Ritter Gergely
jegyzőkönyv-hitelesítő a bizottság elnöke
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	Vágó Csaba Kabinetvezető: Szerencsére évente egyszer tárgyalnak költségvetést, hisz nem volt még olyan rendkívüli helyzet, olyan gazdasági baj, ami miatt olyan rendkívüli ülést kellett volna összehívni, ahol a költségvetés rendkívüli módosításáról, vagy egy válságköltségvetés megalkotásáról lett volna szó. A költségvetési javaslat megalkotásakor a kiinduló pont mindig a tavalyi évi elfogadott költségvetés, ahhoz képest viszonyítanak, hogy valahol több kell, vagy valahol túltervezték, s tulajdonképpen egy komparatív módon lehet megközelíteni. Mi az, ami az idei költségvetés kereteit, megkerülhetetlen szempontjait övezte? Az egyik az az, hogy az évente emelkedő szolidaritási hozzájárulásként elnevezett lényegében adóként viselkedő Állam általi elvonás az miután az adóerőképesség a számítási mód alapja, éppen ezért, miután a helyi gazdaság eléggé pörög, ez mindig magasabb összeget jelent. A november-december folyamán a többé-kevésbé már kalkulálható, de nem pontos paramétereket is figyelembe véve év vége felé ott tartottak, hogy nagyságrendileg 4-4,2 milliárd forint lenne az, ami a szolidaritási hozzájárulás összegét jelenti. Ez ugye, miután a költségvetés több ízben megváltozott néhány esetben kormányrendelet által, éppen ezért nekik is mindig követniük kellett azokat a számokat meg elvárásokat, amik abban meg vannak fogalmazva és ilyen módon a mostani tudományuk szerint 3,8-4 milliárd közötti összegként számíthatnak a szolidaritási hozzájárulásra, mint egy mínuszos tételre a költségvetésükben. A másik ilyen pont, ami szintén nem volt kalkulálható és erre is készülniük kellett a költségvetésben, az az, hogy a tavalyi éveben februárban amikor a költségvetési javaslatot összeállították, akkor az az energiakrízis már látszott, hogy megy, de igazából a pontos számok nem látszottak, viszont olyan drámai mértékű változás volt az előző év folyamán, hogy valamilyen számítást kellett végezniük arra, hogy mi a legrosszabb verzió ebben az évben, ha az energiaárak nagyon kilőnek és erre is figyelniük kellett, ez egy másik olyan korlátja a költségvetésnek, ami az egyéb módon felhasználható összegeknek a sorsát meghatározta. amikor tavaly elkezdtek számolni, az az augusztus-szeptemberi számokat jelentette, akkor a legrosszabb verzióra úgy kalkuláltak, hogy ez kb. kétmilliárdos többletet jelenthet a tavalyi évi költségvetéshez képest az energiaárak növekedéséből adódó helyzet. Igazából csak ennek a naptári évnek a végén fogják megtudni, hogy mi lesz ezekkel az árakkal, ez egyenlőre, miután a tőzsdei árak is mindig változnak, erre viszonylag nehéz pontos számot mondani. Kicsit nagyvonalúan számolva ugyan, de egy olyan hatmilliárdos összeggel számolhatnak, amivel nem számolhatnak, igazából csak egy költségvetési tételként, ami gyakorlatilag a saját bevételüknek azt a részét, amit a város fejlesztésére fordíthatnának, azt nem tudják erre fordítani. Ezzel együtt is a nagyon-nagy mértékű infláció hatására azért nominálisan a költségvetés bevételi része az mutat növekedést, ami aztán majd kérdés, ha ezt nominális növekedésnek nevezik, akkor a reálértékű növekedés az növekedés-e vagy stagnálás, vagy éppen csökkenés, ez majd akkor derül ki, amikor az idei évi költségvetésnek a felhasználható összegeit megpróbálják városfejlesztési célokra elkölteni és reméli, hogy nem azzal fognak szembesülni, hogy az árak annyira elszállnak, hogy mindaz, amit erre terveztek, az nem lesz elégséges azokhoz a célokhoz, amit egyébként a költségvetésben javasolnak. Az is látszik, hogy nagyon-nagy mértékű infláció van, ami nem csak azt jelenti, hogy a beruházásaik mértéke nagy mértékben változhat, hanem minden egyes ember, aki Budaörsön él, és naponta-hetente megy vásárolni, hogy legyen mit enni otthon, jóval többet kell a kasszánál otthagyni ugyanarra a fogyasztói kosárra, mint pár hónappal ezelőtt és ezt a drámai mértékű rosszabbodást valamilyen módon ellensúlyozni szeretnék és ez érinti a szociális és egészségügyi ágazatot is, éppen ezért azt határozták el, megpróbálják valamennyire megpróbálják ellensúlyozni ezt a típusú életszínvonal romlást, ezért 15%-os általános nettó jövedelemfejlesztést terveztek a budaörsi alkalmazottak számára, akik valamilyen módon az önkormányzat nevében vagy javára végeznek tevékenységet. Ez benne van a költségvetésben, egyébként a szociális és egészségügyi területek finanszírozása hasonlatos a tavalyihoz, úgy tűnik, hogy a forrásaik ezekre a feladatokra elégségesek voltak. Ami nem kalkulálható, hogy mi lesz a védőnőkkel június 30-a után, ezzel kapcsolatban van a bizottság előtt egy módosító indítvány, sajnos ő nem vett időben észre valamit, ezért elnézést kér. A másik súlyos helyzet az egészségügyi reform, mert az látják, hogy első körben az ügyeleti ellátás, most egyenlőre a debreceni modellből kiindulva lesz majd jellemző az ország minden területén, ami például annyit jelent, hogy a doktor úr a körzeti, vagy családorvosi feladatai mellett párhuzamosan az ügyeleti ellátást is biztosítja, ha éppen az merülne fel, nem ebben az évben, de a következő évben január 1-től. Ami meg este, vagy éjszaka van, hogy mondjuk 22 óra után tudjon aludni, azt meg az OMSZ fogja szervezni, amely szerinte a szétesés szélén van, de majd meglátják, hogyan lesz mindez. Ezen kívül a korábbi reformjavaslatok alapján az is látszik, hogy a járóbeteg szakellátás rendszere is meg fog változni és megyei, kerületi fennhatóságú irányítóközpontokhoz lesz rendelve, de hogy ez pontosan hogyan fog kinézni, még viszonylag nehéz átlátni. Az, hogy az egészségügyben reformok kellenek, szerinte több évtizede tudott, többen neki is futottak, nem is nagyon sikerült jól kijönni belőle. Mikor a társadalombiztosítási önkormányzatokat megszüntették, akkor meg végképp padló lett ebből a dologból. Nem hiszi el azt, hogy többlet forrás nélkül ezt az egészségügyi rendszert különböző szerkezeti átalakításokkal jobbá lehet tenni. Esetleg az lehet még a távlati elképzelés, hogy ahol jobb az egészségügyi ellátás, azt is vigyék arra a szintre, ahol nem annyira jó, ez gyakorlatilag az iskolák államosításánál már egyszer ki lett próbálva, mindenki látja, hogy milyen eredményei vannak mindennek. Amíg van rá lehetőségük, s amíg jogszabály, törvény ezt nem zárja ki, a helyi egészégügyi ellátást akár önkormányzati forrásból is, de olyan szinten tartják, hogy mindenki számára legalább elégséges, minimális mértékű szolgáltatást tudjanak biztosítani. Ennek itt van részben a bizottság szakmai érdeklődésébe tartozó vonatkozása, részben meg a költségvetés kapcsán egy egyenlőre nem látható, nem kalkulálható, de valószínűleg kiadásokkal járó következménye is, ezért hozta ezt ide, a védőnők esete jó példa erre, de ezzel le lehet fedni az egész egészségügyet, nem tudják, hogy mennyiből lehet kipótolni, s ha azok, amik a reform csomagban szerepeltek tavaly novemberben, ha azok jogszabályi formában is megjelennek, az annyit fog jelenteni, hogy az önkormányzatoknak sem és senki másnak az Államon kívül nem lesz lehetősége többletfinanszírozással egy jobb szolgáltatást biztosítani helyben, mert nem biztosít lehetőséget senki számára, hogy többletforrásokat tegyen bele a korábbi önkormányzati hatáskörben felmerülő egészségügyi ellátásba, tehát ez egy kicsit drámainak tűnik. Az iskolák esetében is megpróbáltak valamilyen kiegyenlítő anyagi juttatást biztosítani, hátha az egészségügyben is lesz ilyen, de ez nem lesz olcsó. Utolsó gondolata, hogy elsősorban az élelmiszer árakra vonatkozó inflációs jelzés 44-46%-os számokat mutat.
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